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اینجانب دارای یک فرزند 23 ساله هستم که از 9 سالگی مبتلا به بیماری تاکسی 
فردریش شد. این بیماری نوعی عدم تعادل و ژنتیکی و نادر و خاص می باشد که 

سیستم عصبی به مرور زمان تحلیل می رود و پاها بی حس می شود.
برای معالجه فرزندم به مراکز درمانی و بهزیستی مراجعه کردم اما مسئولان ذی ربط 
به بهانه اینکه اینگونه بیماران از نظر تعداد در اقلیت هستند توجهی نکردند و آنان 
را به فراموشی سپردند. همچنین به دلیل ضعف سیستم عصبی، فرزندم مجبور به 
استفاده از ویلچر شده است. اما در معابر و همچنین در وسایل نقلیه عمومی مانند 
اتوبوس BRT کسانی که مجبور به استفاده از ویلچر هستند نمی توانند به راحتی 
تردد کنند. تقاضای من به عنوان یک پدر زجیر کشیده از مسئولان این است که 
انجمنی را برای حمایت از این بیماران تاسیس کنند همچنین از دست اندرکاران 

اتوبوسرانی خواهشمندم برای تردد معلولان نیز چاره اندیشی کنند.
لازم به ذکر است شماره تماس گیرنده در دفتر روزنامه موجود است.

نامه وارده

اجرای آزمایشی آموزش زبان »فرانسه« و »آلمانی«
 در مدارس

رئیس ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی درباره ورود زبان های خارجی 
به کتاب های درسی توضیحاتی ارائه کرد و گفت: امسال کتاب های آموزش دو 
زبان آلمانی و فرانســه تدوین شد که اجرای آزمایشی آن در تعداد محدودی 
از مدارس کشور آغاز شده است.حسن ملکی در گفت وگو با ایسنا،  در این باره 
اظهار کرد: مطابق برنامه درســی ملی که به عنوان سندبالادســتی ما مطرح 
است و همچنین سندتحول بنیادین آموزش وپرورش، مکلف هستیم علاوه بر 
زبان انگلیســی، ســایر زبان های خارجی چون آلمانی، فرانسوی و غیره را نیز 
مورد توجه قرار دهیم.وی افزود: بر این اســاس امسال کتاب های آموزش دو 
زبان آلمانی و فرانسه تدوین شد که اجرای آزمایشی آن در تعداد محدودی از 
مدارس کشور آغاز شــده است.رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
با بیان اینکه برای توســعه زبان های خارجــی باید منتظر نتایج حاصل از این 
مطالعــه بمانیم و به تدریج آنها را در برنامه های درســی کــه به طور ملی و 
سراســری تدریس می شــوند اعمال کنیم گفت: برای تدوین کتب و آموزش 
زبان هــای دیگر نیز چــون هرکدام اســتلزاماتی دارند و اجــرای آنها دارای 
محدودیت هایی اســت فعلا ورود نکرده و در حــال حاضر همانطور که گفته 
شــد وارد آموزش دو زبان آلمانی و فرانســه شــده ایم.ملکی درباره تغییرات 
کتب درســی در ســال آینده نیز گفت: برای ســال ۱۴۰۱ تغییرات عمده ای 
در کتب درسی نخواهیم داشــت.  تنها تعدادی از کتاب های درسی متوسطه 
اول تغییرات ویرایشــی دارند که مطابق با شیوه نامه جدید ویرایش کتاب های 

درسی انجام شده و بخشی در دست انجام است.  

برق رسانی بنیاد برکت به 110 روستای محروم کشور
به همت بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام به ۱۱۰ روستای محروم کشور 
برق رسانی شده است.معاون عمرانی و طرح های زیربنایی بنیاد برکت با اعلام 
این خبر افزود: تا به امروز و در قالب ۱۱ پروژه برق رســانی، ۱۱۰ روســتای 
محروم در استان های خوزســتان، چهارمحال و بختیاری، هرمزگان، کرمان و 
یزد از نعمت برق برخوردار شــده اند.محمد مهجوری اعتبار صرف شده برای 
برق رســانی به این ۱۱۰ روستا را ۴87 میلیارد ریال اعلام کرد و اظهار داشت: 
این پروژه ها به همت بنیاد برکت و با مشارکت گروه های جهادی و شرکت های 
برق منطقه ای و توزیع برق اجرایی شده است.وی اظهار داشت: این طرح های 
برق رســانی شــامل احداث شــبکه توزیع برق، تهیه و تکمیــل نیروگاه های 
خورشیدی، احداث خط و کلیدخانه ۱32 کیلوولت و راه اندازی ایستگاه ۱32 

کیلوولت است.

امکان بهره برداری پیوسته از ۳۲ کیلومتر مسیر خط ۶ 
مترو در سال 1۴01

 در جریــان بازدید رئیس و همچنین عضو کمیســیون عمران و حمل و نقل 
شورای اسلامی شهر تهران از ایستگاه های در حال تکمیل خط ۶ مترو، آخرین 
وضعیت پیشــرفت عملیات اجرایی ۴ ایستگاه از بخش میانی این خط، مورد 
بررســی قرار گرفت.به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل شرکت راه آهن 
شهری تهران و حومه )مترو( یکی از اولویت های شرکت مترو در دوره کنوني 
مدیریت شــهری، تکمیل ایستگاه های باقی مانده خطوط ۶ و 7 است و به این 
منظور اعضای کمیســیون عمران و حمل و نقل شــورای شهر تهران، پیگیر 
موضوع مذکور هســتند.در این راستا دکتر ســیدجعفر تشکری هاشمی رئیس 
کمیســیون مربوطه و دکتر علی اصغر قائمی عضو کمیســیون عمران و حمل 
و نقل، ضمن حضور در نشســت بررســی پیــش نیازهای افتتــاح به موقع 
ایســتگاه های خط ۶ که در کارگاه خیابان بهار شــیراز برگزار شــد، در ادامه 
به ایســتگاه های میدان شهدای هفتم تیر، میدان حضرت ولیعصر)عج(، کارگر 
و پارک لاله سرکشــی کرده و از نزدیک در جریان آخرین وضعیت پیشــرفت 
عملیات اجرایی این ایستگاه ها قرار گرفتند؛ ایستگاه هایي که در صورت تامین 
به موقع منابع مالی، ســال آینده در اختیار شــهروندان قرار خواهند گرفت. 
نکته حائز اهمیت در این بازدید، تقاضای دست اندرکاران اجرایی ایستگاههای 
خط ۶ مترو از اعضای شــورای اسلامی شــهر تهران مبنی بر حمایت از روند 
تامیــن 3 هزار میلیارد تومان برای ســال آینده بود تا بــه موجب این امر، 7 
ایستگاه و ۱۴کیلومتر مسیر خط مذکور در سال ۱۴۰۱ به بهره برداری برسد. 
در صورت تحقق این مهم، امکان بهره برداری پیوســته از 32 کیلومتر مسیر 
خط ۶ از دولت آباد تا محدوده کن و ســولقان میسر خواهد شد؛ ضمن اینکه 
ایســتگاه هاي تقاطعي خطوط یک و سه با خط ۶ نیز افتتاح شده و بهره وری 

شبکه خطوط مترو به نوبه خود ارتقا خواهد یافت

اجرای طرح شناسایی ساختمان های پرخطر
 در منطقه۲

سرپرســت معاونت خدمات شهری ومحیط زیست شهرداری منطقه 2 تهران 
گفت: در راستای ایمن سازی ساختمان های پرخطر و ناایمن، با تشکیل کمیته 
ایمنی ، شناسایی و صدرو اخطار به مالکان دردستور کار قرار گرفت.به گزارش 
روابط عمومی شهرداری منطقه2، علیرضا جعفری در نشست  کمیته ایمنی که 
با حضور نمایندگان آتش نشــانی و مدیران شهرداری این منطقه برگزار شد، 
با تأکید بر اولویت مدیریت منطقه در شناســایی و رفع خطر ســاختمان های 
ناایمن گفت: شناسایی و برنامه ریزی جهت رفع خطر با ساختمان های آسیب 
پذیر از منظر ایمنی از اهداف  این کمیته است.وی خاطرنشان کرد:  براساس 
بنــد ۱۴ ماده ۵۵ مبنی بر اتخــاذ تدابیر مؤثر و اقــدام لازم برای رفع خطر 
از بناهــای ناایمن و پرخطر ، اقدامات قانونی برای رفع موارد اعلامی ســازمان 
آتش نشــانی و خمات ایمنی شهرداری تهران طی بازدید از این اماکن صورت 
می گیرد.جعفــری تصریح کرد: مرحله نخســت فرآیند پیشــگیری و افزایش 
ایمنی ســاختمان ها ، صدور ابلاغ اســت و پــس از آن در صورت عدم توجه 
مالکان به صدور اخطار، در نهایت به منظور حفظ جان و مال شــهروندان، از 
طریق مراجع قضایی نسبت به چگونگی فعالیت  این مراکز اقدام خواهد شد.

تکمیل پروژه های عمرانی طی دوره های مختلف 
مدیریت شهری به مثابه دوی امدادی است

مدیر روابط عمومی و امور بین الملل معاونت فنی و عمرانی شــهرداری تهران، 
از تکمیــل پروژه های نیمه تمام عمرانی به عنــوان یکی از رویکردهای اصلی 
این معاونت نام برد.به گزارش پایگاه خبری معاونت فنی و عمرانی شــهرداری 
تهران، »محدثه نجفی رســتگار« با اشــاره به بهره برداری از ۵ پروژه عمرانی 
طی ماه های اخیر، آماده سازی و تکمیل این پروژه ها را نشانه عزم جدی دوره 
ششم مدیریت شهری پایتخت در تکمیل طرح های نیمه تمام عمرانی دانست 
و تاکید کرد تعیین تکلیف پروژه های نیمه تمام به عنوان یکی از رویکردهای 
اصلی معاونت فنی و عمرانی در حال پیگیری است.وی همچنین با بیان آنکه 
تکمیل پروژه هــای عمرانی طی دوره های مختلف مدیریت شــهری به مثابه 
دوی امدادی است، یادآور شــد: اینکه پروژه احداث یک تقاطع غیرهمسطح 
پس از طی یک دوره ۱۰ ساله و دست و پنجه نرم کردن با مشکلاتی از قبیل 
موانع تاسیســاتی و ترافیکی، معارضات ملکــی و البته کمبود منابع مالی، در 
دوره اخیر مدیریت شــهری به ثمر نشسته است، نه به معنای نفی تلاش های 
صورت گرفته طی دوره های گذشــته بلکه بیانگر این واقعیت اســت که نقش 
معاونت فنی و عمرانی در تسهیل روند تکمیل پروژه های عمرانی و مانع زدایی 

از فرآیندهای اجرایی پررنگ تر شده است.

اخبار کوتاه
فرونشست قنات های تهران؛ خطری که به زلزله، آلودگی هوا و فرونشست زمین افزوده شد!

آیا زمان تصمیم گیری برای تغییر پایتخت نرسیده است؟

رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت خبر داد

خطر افزایش موارد بیماری کرونا طی هفته های آینده

رئیس اداره بیماری های قابل پیشگیری با واکسن وزارت بهداشت تشریح کرد

وضعیت تولید و واردات واکسن کرونا در روزهای آتی

پذیرش نیم میلیون نفر در گرمخانه های پایتخت

جزئیات ارائه »مکمل های پودری« جهت حمایت غذایی از مادران باردار و کودکان مبتلا به سوءتغذیه

گروه اجتماعی – الهام درفشی: خطراتی که پایتخت 
ایران را تهدید می کند روز به روز در حال افزایش اســت. 
بیش از یک دهه اســت کــه درباره احتمــال وقوع یک 
زلزله بزرگ در تهران هشــدار داده می شود؛ زلزله ای که 
بر اســاس روال تارخی زلزله هــای تهران تاخیر دارد و در 
صــورت وقوع می تواند یک فاجعه عظیم را رقم بزند. حالا 
نشانه هایی از فعال شدن گسل اصلی هم به این احتمالات 

اضافه شده است. 
زلزله ۵.۱ ریشــتری بامداد ۱9 اردیبهشت ۱399، نشان 
داد کــه در صورت وقوع حادثه ای مشــابه یا شــدیدتر، 
شــهر تهران به علت تلاش مردم برای خروج از شــهر، با 
ترافیک سنگین، تجمع خودروها در مراکز سوخت گیری 
و پمپ بنزین ها، مصدومیت شــهروندان برای آشنا نبودن 
با شــیوه های ایمن خروج از محل اســکان و آماده نبودن 
شــهروندان برای مواجهه با حادثه با دردسر بزرگی مواجه 
خواهد شــد که می تواند جان هــزاران نفر را تهدید کند. 
ضمن اینکه باید دانست ۱۵ درصد ساکنان تهران در بافت 
فرســوده زندگی می کنند که در صورت وقوع زلزله بالای 
۶ ریشتر بسیاری از منازل این منطقه ویران خواهند شد.

اما این تنها زلزله نیســت که حیات مردم تهران را با خطر 
روبرو کرده است. آلودگی هوای تهران هم سالهاست که از 
مرز هشدار گذشته است و گاهس در طول یک سال تعداد 
روزهایــی که مردم پایتخت هــوای تمیز تنفس می کنند 
کمتر از سی روز است. افزایش مرگ و بیماری های ناشی 
از این وضعیت هوا اگرچه چندان مورد توجه قرار نگرفته 
و اعلام نمی شــود، اما واقعیت چنان روشن است که هیچ 
کــس نمی تواند آن را نادیده بگیــر. در کنار این دو خطر 
بزرگ، در ماه های اخیر خطر فرونشســت که دشــت های 
اطراف تهران را تهدید می کند هم اضافه شده است. بعضی 
از این فرونشست ها در مناطقی است که در طول یک دهه 
اخیر مســکونی شده اســت و نمی توان از خظر احتمالی 
آن چشــم پوشــی کرد؛ و البته به آن داستان دیگری هم 
ضمیمه شده است: خطر فرونشست چاه ها و قنات هایی که 
در تهران قدیم بوده و در طول دهه های اخیر بدون متولی 
مانده، زیر ســاختمانها قرار گرفته و حالا خطر فرونشست 

آنها نیز می تواند فاجعه ای را در این شهر رقم بزند. 
شــاید در ابتدا این تصور شکل بگیرد که تعداد این چاه ها 
و قنات های متروکه زیاد نیســت اما بر اساس اعلام دبیر 
کارگروه ملی مخاطرات طبیعــی حدودا ۵۰ هزار میله یا 
چاه قنات در تهران واقع شــده و بالغ بــر ۵۵۰ کیلومتر 
رشته قنات اســت! این به جز خطر فرونشستی است که 
بعضی مناطق تهران را تهدید می کند. چندی پیش رئیس 
کل ســازمان ترازیابی کشوری خبر داد: پدیده فرونشست 
تدریجی اســت و در تهران مربوط به جنوب شهر تهران و 
دشت شهریار می شــود که به مناطق شهری نیز کشیده 

شــده اســت و برخی از مناطق تهران مانند مناطق ۱7 و 
۱8 به مناطق دچار فرونشست کشیده شده اند و در سایر 

مناطق تهران فرونشستی دیده نشده است.
وی در ادامــه افــزود: در برخی از مناطــق مانند مناطق 
کمربنــدی آزادگان و در شــهرک هایی مانند شــهرک 
مصطفی خمینی ســرعت فرونشست زمین در بازه زمانی 
یک تا دو ســال دو برابر شده است و این شهرک مسکونی 
در حال حاضر در معرض خطر اســت و در مناطق شمالی 
به هیچ عنوان فرونشســتی مشاهده نشــده است چراکه 
فرونشســت در مناطق درشت دانه مشاهده نمی شود و در 
خاک های ریزدانه اتفاق می افتد و مناطق کوهســتانی به 
طور کلی مناطق فرونشســت نیستند و دشت ها بیشتر در 
معرض خطر فرونشســت هستند و در مناطق درشت دانه 
جــذب آب صورت میگیرد کــه در تهران در تمام مناطق 
درشــت دانه ســاخت پل ها و ســاختمان ها جذب آب را 

مختل کرده است.
وی در ادامه افزود: در مناطق 9، ۱۰، ۱۱، ۱7 و ۱8 تهران 
فرونشست در حال کشیده شدن به مناطق شهری است و 
به عنوان مثال در منطقه چهاردانگه سرعت فرونشست در 

یک بازه کم در حال افزایش است.
حــالا علی بیت الهی دبیر کارگروه ملی مخاطرات طبیعی 
با اشــاره به فرونشست زمین در نســیم شهر و وضعیت 
فرونشست زمین در استان تهران اظهار کرد: حادثه ای که 
طی روزهای گذشــته در نسیم شهر رخ داد در واقع بر اثر 
ریزش یک قنات متروکه ایجاد شده بود که در حیاط یک 
خانه مســکونی و در کوچه این حیاط به صورت حفره ای 
خود را نشــان داد. ابعاد این حفره به طول ۱۰ و به عرض 
سه متر و عمق دو متری بود.  همانطور که گفته شد علت 

این حادثه قنات های قدیمی و متروکه بســیار زیادی است 
که در تهران و اطراف تهران واقع شــده اســت. انشعابات 
این قنوات، نسیم شهر و برخی نقاط دیگر را در نیز در بر 
می گیرد که در گذشته بیشتر با هدف آبیاری و انتقال آب 

وجود داشته است.
وی در گفتگوی با ایســنا گفت: متاسفانه حالا روی رشته 
قنات هایی که مدفون شــدند و آثاری روی ســطح زمین 
ندارند ســاختمان احداث شــده اســت و بر اثر ریزش و 
آب شستگی ها این فرونشســت های ناگهانی رخ می دهد 
و فروچاله هایــی در ســطح زمین ظاهر می شــود. پدیده 
فروریزش نســیم شــهر که نهم دی مــاه رخ داد نیز در 
ادامه همین مســاله بوده است. البته این ناحیه در جنوب 
غرب اســتان تهران و مجاور شــهر تهران است که زونی 
با فرونشســت بســیار بالا اســت و تا حد 2۴ سانتی متر 
در ســال نیز این نرخ فرونشســت را در ایــن ناحیه که 
 نســیم شهر، چرمشــهر، اسلام شهر و ... اســت را نیز در

 برمی گیرد. 
بیــت الهی ادامه داد: اگر این زون فرونشســت را در نظر 
بگیریم، نزدیک به دو میلیون و 3۰۰ هزار نفر را از مناطق 
۱7، ۱8، ۱9 تهران و همینطور شهرهای اقماری جنوب و 
جنوب غرب تهران را در بر می گیرد. چندین پمپ بنزین، 
پمــپ گاز، لوله های ســوخت، چندیــن کارخانه و مراکز 
صنعتی نیز در این زون مســتقر هســتند. بیشترین نرخ 
فرونشســت زمین استان تهران نیز در همین ناحیه است. 
پس خطر فرونشست زمین ممکن است موجب خسارت و 

آسیب های جدی شود. 
وی همچنیــن در خصــوص ریزش قنات هــای متروکه 
شــهر تهران نیــز گفت: علاوه بــر فرونشســت، ریزش 

قنات های متروکه نیز نکته بســیار مهمی اســت. اگر زیر 
پی ســاختمان ها این ریزش ها رخ دهد متاســفانه ممکن 
اســت موجب فروریزش ســاختمان نیز بشود. این پدیده 

مهمی است که باید مورد توجه قرار گیرد. 
وی با بیان اینکه این رشــته قنات ها به فاصله هر 3۰۰ تا 
۴۰۰ متر در کنار یکدیگر واقع شــدند، گفت: این رشــته 
قنات ها از شــمال به جنوب گســترش دارند. به ســمت 
جنوب که می رویم به یکدیگر نزدیک می شوند و اراضی و 
باغات زمان گذشــته تهران را آبیاری می کردند. متاسفانه 
حالا دیگر اراضی و باغات تبدیل به ســاختمان شده است 
و دیگر از حالت مفید بودن آب و انتقال آب خارج شــده 

است. 
وی ادامه داد: پیش تر این  قنات ها مالک شخصی داشتند؛ 
اما حالا رها شدند و از آن ها صیانت نمی شود. این قنات ها 
به مرور زمان دچار ریزش های سطحی می شود. به همین 
دلیل از نظر ایمنی شــهری باید دقت کنیم. نمونه ای که 
از فرونشســت زمین در نسیم شــهر رخ داد ممکن است 
تکرار شــود؛ به ویژه در مواقعی که بارندگی رخ می دهد و 
به دلیل اثر آبشســتگی های زیرسطحی این پدیده بیشتر 

ظاهر می شود. 
وی گفت: اگر نقشــه این قنات ها را در ذهن تصور کنیم 
به ســمت مناطقی از جمله مناطق ۱2، ۱۰، ۱۱ و مرکز 
شــهر متمرکز می شــوند و عمده آن در منطقه ۱2 است 
که قطب تجاری، بازار و... کشــور است. بسیاری از مراکز 
تجاری کشور در این منطقه استوار است که این مسئله را 

پیچیده تر و خطرناک تر می کند. 
بیت اللهی یادآور شــد: این ها قنات های رها شده هستند. 
از آن جایی که فضای ســبز شــهرداری تهران از استفاده 
کننده های آب این قنات ها اســت، پیشــنهاد می کنم که 
اقدامات در این خصوص باید با مدیریت شهرداری تهران 
باشــد و تهیه نقشه قنوات را سازمان نقشه برداری و دیگر 
سازمان های مهندسین مشاور می توانند انجام دهند تا این 
کار سامان پیدا کند. مهم این است ساختمانی که احداث 
می شــود مشخص نیســت زیر آن قناتی وجود دارد یا نه 
و این قنات ها به صورت تصادفی پیدا می شــوند. بنابراین 
ممکن است موجب فروریزش هایی شوند که پشیمانی به 

بار بیاورد.
با توجه به جمیع این هشــدارها به نظر می رسد که لازم 
اســت یکبار دیگــر درباره تغییر پایتخــت یا تلاش برای 
کاهش جمعیــت در تهران تصمیمی فوری گرفته شــود؛ 
شــاید خطر از آنچه مســئولان تصور می کنند نزدیک تر 
باشــد! بدون شــک وقوع هر کدام از این فجایع علاوه بر 
خسارات مستقیم، تبعاتی خواهد داشت که می تواند حتی 
منجر به ویرانی کامل پایتخت و زندگی بیش از ده میلیون 

نفر جمعیت آن منجر شود.

رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشت، گفت: متاســفانه ویروس امُیکرون گردش خود را 
درون جامعه آغاز کرده و ممکن است ما را در طی چند هفته 
آینده با افزایش چشمگیر موارد مواجه کند.به گزارش ایسنا، 
دکتر قادری درباره وضعیت سویه امُیکرون، گفت: عدم رعایت 
پروتکل های بهداشــتی و عدم استفاده از ماسک کشورهای 
غربی را با چالش مواجه کرده اســت. در کشور ما تا روز ۱8 
دی ۱۴۰۰،  ۴۶7 بیمار مبتلا به امُیکرون شناسایی شده اند.
وی با بیان اینکه متاسفانه این ویروس گردش خود را درون 
جامعه آغاز کرده است، گفت: به طوری که ما بیمارانی را پیدا 
کردیم که در اماکن عمومی برخی شهرهای بزرگ بوده اند و 

این موضوع ما را نگران کرده اســت که به این معناست که 
انتقال درون جامعه ای این ویروس در کشور ما هم آغاز شده و 
ممکن است ما را در طی چند هفته آینده با افزایش چشمگیر 
موارد مواجه کند.قادری ادامه داد:  برخی استان ها بیشتر در 
معرض خطر هستند، مانند هرمزگان، تهران، خراسان رضوی، 
اصفهان و مازندران استان هایی هستند که باید بیشتر مراقب 
بحث امُیکرون باشند و مداخلات اجتماعی خودشان را به نحو 

احسن انجام دهند.
شناسایی روزانه مبتلایان کرونا در کشور

 سه رقمی  شد
بنابــر اعلام وزارت بهداشــت، شناســایی روزانه بیماران 

کرونایی در کشــور پس از ۶۱۴ روز، در یک شــبانه روز 
سه رقمی شــد. مچنین متاسفانه 2۶ بیمار کووید ۱9 نیز 
در این بازه زمانی جان خود را از دســت دادند.به گزارش 
ایســنا، از روز ۱7 دی  تــا روز ۱8 دی مــاه ۱۴۰۰ و بر 
اســاس معیارهای قطعی تشــخیصی، 7۰۱ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱9 در کشور شناسایی شد که ۱۶8 نفر از 
آنها بســتری شدند.پس از ۶۱۴ روز، آمار شناسایی روزانه 
بیماران کرونایی، سه رقمی شد. آخرین بار ۱۴ اردیبهشت 
سال گذشته، موارد جدید کرونا در کشور سه رقمی و 97۶ 
نفر بود.مجموع بیماران کووید۱9 در کشور به ۶ میلیون و 
2۰۴ هزار و 92۵ نفر رسید.متاسفانه در طول 2۴ ساعت، 

2۶ بیمار کووید۱9 جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱3۱ هزار و 8۴7 نفر رسید.

در یک شــبانه روز در ۱۵ استان کشــور، هیچ موردی از 
مرگ و میر بیماران کرونایی ثبت نشــده و در ۱2 استان 
نیز فقط یک مورد فوت، گزارش شده است.خوشبختانه تا 
روز ۱8 دی ماه ۶ میلیون ۵۰ هزار و ۴83 نفر از بیماران، 
بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.یک هزار 
و 889 نفــر از بیماران مبتلا بــه کووید۱9 در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت مراقبت قرار دارند.تا 
روز ۱8 دی مــاه ۴2 میلیون و 7۴2 هزار و 8۰۵ آزمایش 

تشخیص کووید۱9 در کشور انجام شده است.

رئیس اداره بیماری های قابل پیشــگیری با واکسن وزارت 
بهداشــت با اعلام ورود بیش از ۱7۵ میلیون دز واکســن 
کرونا به ســردخانه مرکزی واکسن کشــور، درباره روند 
واردات واکســن با توجه به شــرایط فعلی کشور، گفت: 
خوشبختانه ذخیره واکسن خوبی داریم و واکسن سازهای 
داخلــی هم به ظرفیت تولیدی خوبی رســیدند و به نظر 
نمی رســد نیازی برای واردات بیشــتر واکسن از خارج از 
کشور وجود داشته باشد.دکتر محسن زهرایی در گفت وگو 
با ایســنا، درباره روند تامین واکسن کرونا در کشور گفت: 
بر اســاس اطلاعات ما مجموعا بیــش از ۱7۵ میلیون دز 
واکســن کرونای داخلی و خارجی وارد سردخانه مرکزی 
واکســن کشور شده است و حدود 8 میلیون دز دیگر هم 

بــه زودی از منابع داخلی تحویــل خواهیم گرفت.وی در 
پاسخ به ایسنا درباره وضعیت واردات واکسن به کشور در 
شــرایط فعلی، بیان کرد: واردات جهت تامین نیاز کشور 
صورت می گیرد و اگر نیازی باشــد بایــد برای تامین آن 
اقدام کرد. بنابراین باید نیازســنجی شــود که به واکسن 
نیاز داریم یا خیر؟ درصورتی که نیاز داشــته باشیم ابتدا 
باید دید نیازمان داخل کشــور قابل تامین است یا خیر و 
اگــر قابل تامین نبود اقدام به واردات صورت گیرد. اکنون 
خوشبختانه ذخیره واکسن خوبی داریم و واکسن سازهای 
داخلــی هم به ظرفیت تولیدی خوبی رســیدند و به نظر 
نمی رســد نیازی برای واردات بیشــتر واکسن از خارج از 
کشور وجود داشته باشد. بعید است نیاز به قرارداد خرید 

مجدد داشــته باشیم مگر اینکه شرایطی رخ دهد که نیاز 
به واردات باشد.

زهرایی تاکید کرد: اولویت اصلی هر کشوری تامین سلامت 
مردم اســت که واکسن ها همین هدف را دنبال می کنند. 
اینکه برخی کشــورها عنوان می کنند تنها مسافرانی که 
نوع خاصی واکسن تزریق کرده باشند را پذیرش می کنند، 
چندان مورد تایید ســازمان بهداشت جهانی نیست و این 
می تواند مانع ترددهای بین المللی شود؛ اما در هر صورت 
این تمهید اندیشــیده شــده اســت که مقادیری واکسن 
آســترازنکا و ســینوفارم به عنوان واکسن هایی که خیلی 
از کشــورها آن را تایید کردند، برای موارد خاص داشــته 
باشیم.او درباره میزان واکسن های ایرانی که تحویل وزارت 

بهداشــت شده است، اظهار کرد: تاکنون حدود ۶ میلیون 
دز واکســن اســپایکوژن، ۱3.۵ میلیون دز واکسن برکت 
و 8 میلیون دز واکســن پاســتوکووک تحویل گرفته ایم. 
همچنیــن ۵ میلیون دز واکســن کووپــارس و حدود 2 
میلیــون  دز واکســن فخرا آماده تحویل اســت و مراحل 
نهایی را طی می کنند.زهرایی در پاســخ به سوالی درباره 
تزریــق دز چهارم واکســن، تاکید کرد: اگــر نیازی برای 
این موضوع وجود داشــته باشــد اقدام خواهیم کرد. فعلا 
نیازی وجود ندارد و تمرکــز خود را برای تامین و تزریق 
دز سوم گذاشته ایم. در مورد کسانی هم که رژیم واکسن 
ســه دزه داشته اند )پاستوکووک( در صورت نیاز به تزریق 
دز چهارم، این موضوع متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد.  

معاون حمایت های اجتماعی ســازمان رفاه، 
اجتماعی شهرداری  مشارکت های  و  خدمات 
تهران با بیان اینکه در فصل ســرد ســال در 
گرمخانه های پایتخت به صورت میانگین بین 
۱8۰۰ تا 2۰۰۰ مددجو پذیرش شدند، گفت: 
در سال گذشــته، ۵۶7 هزار و ۵۰3 نفر شب 
خدمت در گرمخانه ها داشــتیم و در 9 ماهه 
امسال، ۴8۵ هزار و ۵۰9 نفر در شب پذیرش 
ایسنا، سعید شرف دوست  داشتیم.به گزارش 
با اشــاره به تمهیدات اندیشــیده شــده در 
گرمخانه ها با توجه به شــیوع ســویه جدید 
کرونــا گفت: از ابتدای شــیوع ویروس کرونا 
تا به الان تلاش شــده که تمام پروتکل های 
بهداشــتی در گرمخانه ها رعایت شود و تا به 
حــال حتی یک مورد ابتلا بــه کرونا درمیان 

نداشــتیم.معاون  گرمخانه هــا  مددجویــان 
حمایت های اجتماعی ســازمان رفاه، خدمات 
تهران  اجتماعی شــهرداری  و مشارکت های 
با بیان اینکــه مددجویــان در ابتدای ورود 
به گرمخانه های کوچکتر توســط مددکاران 
و در گرمخانه های بزرگتر توســط پزشــکان 
آنالیز جســمانی خواهند شد، عنوان کرد: اگر 
باشند،  مددجویان علائم مشــهودی نداشته 
براســاس خوداظهاری پذیرش می شــوند و 
اگــر هم علائم خاصی داشــته و اعلام کنند، 
به مرکز سامانسرای خاورشهر منتقل و در آن 
مرکز قرنطینه می شوند تا بهبود پیدا کرده و 
ترخیص شوند.شرف دوســت با بیان اینکه در 
فصل ســرد سال در گرمخانه های پایتخت به 
صورت میانگین بین هــزار و 8۰۰ تا 2۰۰۰ 

مددجو پذیرش شــدند، از آمار کلی پذیرش 
ســال گذشــته و جاری خبر داد و افزود: در 
ســال گذشــته، ۵۶7 هزار و ۵۰3 نفر شب 
خدمت در گرمخانه ها داشــتیم و در 9 ماهه 
امســال نیز،  ۴8۵ هزار و ۵۰9 نفر در شــب 
پذیرش داشــتیم و براســاس آمار 9۰ درصد 
مددجویــان در گرمخانه ها آقــا و ۱۰ درصد 
اجتماعی  حمایت های  هســتند.معاون  خانم 
ســازمان رفــاه، خدمــات و مشــارکت های 
اجتماعی شــهرداری تهران با اعــلام اینکه 
در مجمــوع در تهران 2۰ گرمخانه شــامل 
۱۶ مرکــز ویژه مــردان و ۴ مرکز ویژه زنان 
داریم، اضافه کرد: در حال حاضر 2 هزار و ۴۰ 
تخــت داریم و  از این آمار حدود 3۰۰ تخت 
مخصــوص بانوان و مابقــی مخصوص آقایان 

است.شرف دوســت در پاسخ به این سوال که 
آیا طرح اتوبوس خوابی از ســطح شهر جمع 
خواهد شــد یا خیر؟ گفت: شب ها اتوبوس ها 
در نقاطی از شهر مستقر هستند و مددکاران 
ما با مشاوره به مددجویان مستقر در اتوبوس، 
افراد را به واسطه گشت به گرمخانه ها ارجاع 
می دهند.او همچنین  تاکید کرد که اتوبوس ها 
در زمان کوتاهی مســتقر هستند و در حال 
بهتری  شــرایط  که  هســتیم  برنامه ریــزی 
برقرار شــود و اتوبوس ها جمع آوری شــوند.

معاون حمایت های اجتماعی ســازمان رفاه، 
اجتماعی شهرداری  مشارکت های  و  خدمات 
تهــران تاکید کرد: این اتوبوس های شــهری 
جــزو اتوبوس های فرســوده هســتند و در 
شــهر مجوز تردد ندارند و فقط شب ها برای 

اســکان استفاده می شوند و در تلاش هستیم 
که به کمک مــددکاران همه این افراد را در 
گرمخانه ها اسکان دهیم.شرف دوست با اعلام 
اینکه 89 درصد مددجویــان در گرمخانه ها 
اعتیــاد دارند، افزود: بعضی از این افراد معتاد 
متجاهر هســتند و نیاز دارنــد به طور منظم 
مواد مخدر مصرف کننــد و به این دلیل که 
خــروج از گرمخانه از ۱2 تــا ۶ صبح ممنوع 
اســت، به گرمخانه ها مراجعــه نمی کنند.او 
ادامــه داد: افراد قبل از ۱2 شــب می توانند 
از گرمخانه خارج شــود، اما بــرای ورود باید 
مجددا پروتکل های گرمخانه مانند استحمام 
و تعویــض لباس را انجام دهنــد، بنابراین به 
دلیل اینکه انجام این مراحل برای آنها سخت 

خواهد بود، به گرمخانه ها مراجعه نمی کنند.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، جزئیات 
مطالعه بالینی ارائه مکمل های پودری غذایی جهت حمایت 
از گروه های آســیب پذیر تغذیه ای را تشــریح کرد و گفت: 
علاوه بر ســبد غذایی کــه با همکاری کمیتــه امداد امام 
خمینی )ره( در برنامه حمایتی برای مادران باردار، شــیرده 
و کودکان زیر ۵ ســال داریم، مقرر شد از این مکمل غذایی 
هم استفاده شود.دکتر زهرا عبداللهی در گفت وگو با ایسنا، 
دربــاره تفاهمنامه طرح »مثبت ســلامت« ، گفت: یکی از 
برنامه ها و اولویت های اصلی ما در دفتر بهبود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشــت حمایت های تغذیه ای از گروه های آسیب 
پذیر تغذیه ای است که در معرض خطر سوءتغذیه قرار دارند 
که مادران باردار  و شــیرده و کودکان زیر پنج سال در راس 

اولویت قرار می گیرند. با توجه به پیامدهای ســوءتغذیه در 
دوران جنینی و سال های اول زندگی به لحاظ رشد و تکامل 
مغزی و توانمندی جسمی می دانیم که کودکان باید از تغذیه 
مناســب برخوردار باشند.مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه 
وزارت بهداشت افزود: در این راستا یکی از برنامه های ما که 
با همکاری ستاد اجرایی فرمان امام )ره(، گروه دارویی بنیاد 
برکت، سازمان غذا و دارو و انستیتو تحقیقات تغذیه در دست 
اقدام است؛ تهیه و توزیع مکمل های غذایی حاوی پروتئین، 
انرژی و انوع ریزمغزی ها اســت. این مکمل های پودری که 
می توانند آن را در آب یا شــیر حل کــرده و مصرف کنند 
تهیه می شود و در اختیار گروه مورد نظر قرار می گیرد.او با 
اکید بر اینکه ارائه این ساشــه دارویی به معنای حذف سبد 

تغذیه ای حمایتی نیست، بیان کرد: علاوه بر سبد غذایی که 
با همکاری کمیته امداد امام خمینی )ره( در برنامه حمایتی 
برای مادران باردار، شیرده و کودکان زیر ۵ سال داریم، مقرر 
شد از این مکمل غذایی هم استفاده شود. هدف ما کاهش 
ســوءتغذیه و کمک به کودکانی است که نسل آینده کشور 
هستند تا رشد کافی ذهنی و جسمی داشته باشند. استفاده 
از این ساشه دارویی علاوه بر کمک به بهبود رشد جسمی، 
به رشد ذهنی هم کمک می کند.عبداللهی ادامه داد: قبل از 
توزیع مکمل ها در ســطح وسیع، ابتدا به صورت کارآزمایی 
بالینــی در تعداد معینی از گروه هــدف مطالعه پایلوت در 
سیســتان و بلوچستان انجام می شــود که اثربخشی آن را 
بر رشد جســمی و تکامل مغزی کودکان ببینیم و سپس با 

اطمینان و داشتن مســتندات علمی کافی در همه مناطق 
محروم کشــور که شیوع ســوءتغذیه در کودکان و مادران 
باردار بالا است، از آن اســتفاده کنیم.وی با اشاره به اینکه 
مکمل مورد استفاده مجوزهای ســازمان غذا و دارو را اخذ 
کرده اســت، تصریح کرد: اولین قدم برای توزیع هر دارویی 
اخذ مجوز از ســازمان غذا و دارو اســت که ظرف یک سال 
گذشته همه این مقدمات انجام شده است. انجام کارآزمایی 
بالینی به این جهت اســت که تست ذائقه هم انجام شود و 
ببینیم به این شــکل مادران باردار و کــودکان این دارو را 
مصرف می کنند یا خیر. تا اگر مشــکلی در نحوه مصرف آن 
وجود داشت تغییراتی اعمال کنیم تا طعم بهتری پیدا کرده 

و راحت تر مصرف شود.


